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چهره روز

نقد خبر

بودجه مطابق برنامه
بخشنامه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور پس از بررسی در هفتمین 
جلسه شورای اقتصاد به ریاســت معاون اول رئیس جمهور به 
تصویب رســید. محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری، در 
این جلسه، بر لزوم انطباق بخشنامه بودجه ۱۴۰۳با سیاست ها و 

رویکردهای اصلی برنامه هفتم توسعه کشور تأکید کرد.
نوشــتن لایحه بودجه برای ســال آینده، یک رویه معمول در 
سازمان برنامه وبودجه است و در اغلب موارد، شالوده اصلی لایحه 
با سال های قبل هیچ تفاوتی نمی کند بلکه فقط به فراخور میزان 
تورم و تغییر منابع و مصارف، اعداد لایحه به روزرسانی می شود. 
در این میان، بنا به تغییراتی که در سیاست های کلان دولت رخ 
می دهد، تغییراتی در برخی مواد اعمال می شود که البته برای 
اجرایی شــدن، باید از معبر مجلس و نمایندگان نیز بگذرد. در 
این مرحله، هرگونه تغییر بنیادین در مواد جدید لایحه بودجه، 
می تواند علاوه بر ممانعت از تحقق برنامه دولت، تکالیف اضافه ای 

هم به آن تحمیل کند.
در مورد بودجه سال آینده که بخشــنامه آن در شورای اقتصاد 
به تصویب رسیده است، معاون اول رئیس جمهوری به درستی 
منطبق سازی  آن با برنامه هفتم توســعه را متذکر شده و گویا 
رئیس سازمان برنامه وبودجه نیز با ارائه گزارشی از تلاش برای 
گنجاندن مضامین اصلی سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه 
خبر داده است. فارغ از اینکه لایحه برنامه هفتم توسعه همچنان 
مورد نقد و انتقاد کارشناسان قرار می گیرد و بسیاری مسائل در آن 
مغفول مانده است، مشخص نیست که سازمان برنامه دقیقاً چه 
چیزی از این برنامه 5ساله را در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳مدنظر 
قرار داده و آیا این رویکرد به بالا رفتــن ضریب موفقیت برنامه 
هفتم منجر خواهد شــد؟ نکته دیگر این که  با توجه به ناموفق 
بودن تلاش ها برای اصلاح ساختار بودجه در سال های متمادی، 
چگونه می توان با همان رویه معمول سابق، رسالت بزرگی نظیر 
منطبق سازی لایحه بودجه را با سیاست های کلی برنامه هفتم 
توسعه انجام داد؟ به نظر می رسد، دولت و سازمان برنامه وبودجه 
به نمایندگی از دولت باید  سازوکار جدیدی برای منطبق سازی  
بودجه و برنامه توسعه ایجاد کنند و این کار را فراتر از رفع تکلیف و 
به صورت کارشناسی به انجام برسانند. آنگاه می توان به تغییر ریل 

بودجه ریزی و اجرای برنامه های توسعه، امیدوارتر بود. 

راهکار بانک مرکزی برای بانک آینده
محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
در واکنش به انتشــار شــایعاتی در مورد 
انحلال بانک آینده به عنوان یکی از عوامل 
اصلی در رشد پایه پولی کشور، اعلام کرد: 
بانک مرکزی سیاست اصلاحات اساسی را 
در بانک آینده دنبال می کند. هیچ برنامه ای برای انحلال این بانک 

در دستور کار نیست.
از ابتدای امسال دولت عزم خود را برای برخورد با بانک های ناتراز 
جزم کرد و در این میان بانک آینده یکی از همین بانک هاســت 
که براســاس آمارهای موجود ســهم ۲5درصدی در رشد پایه 
پولی کشور دارد. بر همین اساس مقرر شد اصلاحات جدی در 
این بانک شکل بگیرد. البته یکی از مشکلات بانک آینده ازنظر 
ساختاری نیز داشتن سهام مازاد بیش از آن چیزی است که در 
قوانین و مقررات آمده است. این امر در اصلاح ساختار مدیریتی 
در بانک های مشمول کمک کرده اســت و به معنای ورود به امر 

انحلال درخصوص آن بانک ها نیست.
همچنین طبق سیاست های کلی اصل۴۴، هیچ مالک واحدی 
نمی تواند بدون اجازه بانک مرکزی بیش از ۱۰درصد یک بانک 
را داشته باشد. بر همین اساس وزارت اقتصاد و بانک مرکزی به 
نمایندگی از دولت برای اعمال ایــن اصلاحات به صورت جدی 
وارد شدند. در نهایت حق رأی ۶۰درصد سهام مازاد بانک آینده 
که تحت عناوین مختلف و به صورت مستقیم و غیرمستقیم به نام 
یک نفر بود، به وزارت اقتصاد واگذار شد. در این فرایند، صحبت ها 
و شایعات بسیاری درباره بانک آینده از ادغام آن با بانک دیگر تا 
انحلال کاملش مطرح شده که نهایتا محمدرضا فرزین با انتشار 
توییتی این موضوع را تکذیب و اعلام کرد که بانک مرکزی هیچ 

برنامه ای برای انحلال بانک آینده در دستور کار ندارد.
واقعیت این است که ناترازی بانک آینده گذشته از اینکه فعالیت 
بانکداری خود این بانک را به بن بســت کشــانده، به یک عامل 
بحران ساز در حوزه پولی کشور تبدیل شــده و علاج آن ناگزیر 
است؛ اما بانک مرکزی می خواهد با سیاست هایی این بانک ناتراز 
را اصلاح کند که به انحلال آن نیازی نباشد. اتفاقی که اگر رخ دهد 

ازهرجهت می تواند قابل قبول باشد.

چشم انداز اقتصاد ایران با »بریکس«
ایران حتی با وجود تحریم نیز با فرصت های خوب اقتصادی مواجه خواهد شد

زیان انباشته خودروسازان به 130هزار میلیارد تومان رسید
محمدرضا نجفی منش، رئیس انجمن قطعه سازان: زیان انباشته خودروسازان به 130هزار میلیارد تومان رسیده 
و با توجه به قیمت گذاری دســتوری خودرو، پرداخت های قطعه ســازان به موقع انجام نمی شــود. قطعه ســازان 

مجبورند برای تامین نقدینگی به شبکه بانکی کشور مراجعه کنند. میزان تسهیلات نیز کاهش یافته است.

دهک های 4 و 5 به طرح یارانه مضاعف کالابرگ اضافه شدند
علیرضا عســگریان، معاون امور رفاهی وزیر کار: دهک های 4 و 5 نیز مشــمول طرح اعتبار مضاعف کالابرگ 
الکترونیکی شدند و می توانند به میزان 200هزار تومان از یارانه خود از 11قلم کالای سبد معیشت شامل شیر 

خام، پنیر، ماست، مرغ، تخم مرغ، گوشت منجمد، برنج، حبوب، ماکارونی و قندوشکر بخرند. 

سوپرمارکت

قیمت- تومان

شکر بسته 
یک کیلویی 

33.800
33.800

قند شکسته 
بسته  

900گرمی

41.600
43.200

قند 
شکسته 
450گرمی

22.800
23.700

نبات 
چوبدار 
1کیلوگرم

55.500
59.500

شکر فله 
تنظیم بازار- 

هرکیلو

28.000
28.000

نبات 
شاخه ای ریز 

1کیلوگرم

48.200
52.500

قند 
شکسته 
700گرمی

33.400
34.700

نبات تخته  
و خرد شده 

1کیلوگرم

42.000
45.500

قند و نبات گران شد
قیمت قند و نبات در میادین میوه و تره بار افزایش یافت. به 
گزارش همشــهری، آخرین نرخ نامه میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران نشان می دهد درحالی که شکر همچنان در 
فروشگاه های بزرگ و سوپرمارکت ها کمیاب وگران است در 
میادین قیمت شکر با ثبات همراه  اما نرخ قند و نبات نسبت 
به مرداد افزایشی  است. بر این اساس قند در مقایسه با مرداد 
رشد ۳درصدی و نبات رشد قیمت 8درصدی داشته است. 

شکر با قیمت تنظیم بازار در میادین در حال توزیع است.

 قیمت قند، شکر و نبات در میادین میوه و تره بار تهران

شهریور       مرداد

بهبود تجارت خارجی
حدود ۴۰درصد از صادرات ایران در سال۲۰۲۲ مربوط 
به 5کشــور عضو بریکس بوده و ۳5درصد واردات ایران 
نیز از این 5کشور انجام شده است که نقش این گروه در 
تجارت کشور ما را نشــان می دهد. از نگاهی دیگر، وزن 
تجارت انرژی ایران در این گروه سنگین است و می تواند 
با خلاصی از محدودیت های تحریم، ســهم کشورمان 
از تجارت درون گروهی بریکس را بیشــتر افزایش دهد، 
اتفاقی که تحقق آن منجر به تقویت تجارت و قدرتمند 
شدن اقتصاد ایران می شود و در ادامه تقویت پول ملی، 
کاهش تورم و بهبود وضعیت اقتصادی مردم را میســر 

خواهد کرد. 

درهای بریکس برای ایران باز شده و کشورمان 
در یک ســال آتی به این گروه بین المللی 
متشــکل از اقتصادهای نوظهــور خواهد 

پیوست. کشورهای ایجادکننده این گروه 
اهدافی را از این گردهمایی دنبال کرده اند و 
اعضای جدید نیز بنا به سیاست هایی به این 
گروه می پیوندند، اما پیوســتن به این گروه 
به طور خاص برای کشــور ما چه منافعی در 

حوزه اقتصاد خواهد داشت؟
به  گزارش همشــهری، گــروه بین المللی 

بریکس، 16ســال پیش توسط کشورهای 
برزیل، روســیه، هند و چین بنیان گذاشته 
شد و از ابتدا با تجمیع حروف لاتین ابتدای نام 
کشورهای بنیانگذار، نام این گروه را »بریک« 
گذاشتند، اما در ادامه با اضافه شدن آفریقای 
 جنوبی به این گروه، نام آن به بریکس تغییر 
کرد. حالا براســاس تصمیم نشست اخیر 

این گروه، مقرر شــده 6کشور جدید یعنی 
آرژانتین، اتیوپی، امارات، عربستان، مصر و 
ایران نیز به جمع این گروه اضافه شوند. هر 
یک از این 6 کشور، پیوستن به بریکس را بنا به 
وضعیت، منافع و اهداف خود تعبیر می کند، اما 
برای ایران، تعبیر و منافع پیوستن به بریکس 

می تواند متفاوت از سایر اعضا باشد.

احمد میرخداییگزارش
روزنامه نگار

 چراغ سبز به 
سرمایه گذاران خارجی

مســعود براتی، معاون سازمان ســرمایه گذاری، 
کمک هــای اقتصادی و فنــی ایــران می گوید: 
مهم ترین اثر حضور در پیمان هایی مانند شانگهای 
و بریکس برای ایران تحت تحریم این است که به 
فعالان اقتصادی کشــورهای عضو پیمان نشــان 
می دهد، اراده سیاســی در دولت هایشــان برای 
توســعه همکاری با ایران با وجــود تحریم وجود 
دارد. به عقیده براتی، این، پیام مهم برای کسانی 
اســت که در همکاری با ایران منافع دارند و اراده 
آنها را تقویت و تثبیت می کند. او با تأکید بر اینکه 
عضویت ایران در بریکس، تحریم ها را در ســطح 
راهبردی خنثی و زمینه را برای همکاری اقتصادی 
با ایران مهیاتر می کند، می افزایــد: البته برای به 
فعلیت رساندن همکاری اقتصادی نیاز به استفاده 
از ابزارها و سازوکارهایی اســت که خارج از نظم 
اقتصادی آمریکا محور ایجاد و توسعه یافته باشند.

 بریکس و راهبرد 
دلار زدایی

مزیت دیگری که عضویت در بریکس برای اقتصاد ایران خواهد 
داشت، هموار شدن مسیر دلارزدایی است. با عضویت کشورمان 
در این گروه، انتظار می رود معاملات با کشــورهای روســیه، 
چین، برزیل و آفریقــای جنوبی با ارز ملی انجــام پذیرد که به 
حذف بخشــی از اثرات منفی دلار بر تورم و سفره مردم کمک 
خواهد کرد. سیاوش غیبی، کارشناس حوزه اقتصادی با اشاره به 
اینکه حذف دلار از روابط تجاری یکی از اهداف بریکس است و 
رئیس جمهور نیز در نشست اخیر این گروه از آن حمایت کرده، 
می گوید: دلارزدایی برای کشورهایی همچون ما که در شرایط 
تحریمی هستیم می تواند در روند اقتصادی بسیار مؤثر واقع شود. 
حرکت به سمت دلارزدایی می تواند به سلطه آمریکا در روابط 
اقتصادی جهان پایان دهد؛ ســلطه ای که کشورهای مختلفی 
برای آن هزینه های زیادی پرداخت کرده اند. او می افزاید: نکته 
دیگر درخصوص مزیت عضویت ایران در بریکس، امکان تسهیل 
در انعقاد قراردادهای تجاری دو یا چندجانبه است و به طورکلی 

می تواند سبب بهبود و افزایش تجارت خارجی کشور شود.

 دادوستد نفتی 
ایران و بریکس

محمد خطیبی، نماینده ســابق ایران در اوپک، 
عضویت کشورمان در گروه بریکس را از این منظر 
مفید تلقی می کند کــه در این گروه، بزرگ ترین 
متقاضیان نفت و انرژی حضور دارند و این، فرصتی 
نصیب ایران می کند که با جذب ســرمایه گذاری 
در حوزه نفت، این کشورها را از مزیت های انرژی 
خود بهره مند کند. خطیبی با اشاره به حضور چین 
و هند در بریکس و نیاز رو به افزایش آنها به انرژی، 
به ایسنا می گوید: چنانچه ســرمایه گذاری های 
خارجی برای رفع نیازهای پروژه های صنعت نفت 
رقم بخورد و طبق گفته های وزیــر نفت بتوانیم 
نیاز ۲۰۰میلیــارد دلاری صنعت نفت را برطرف 
کنیم، شاهد ارتقای این صنعت خواهیم بود؛ البته 
باید توجه داشت که این مبلغ را نمی توان صرفا از 
داخل تأمین کرد و نیازمند ســرمایه خارجی نیز 
هستیم. به گفته او، اعضای بریکس می توانند در 
صنعت نفت ایران سرمایه گذاری کنند و از منافع 
آن نیز برخوردار شوند. عضویت در این سازمان ها 

می تواند سهم سرمایه خارجی را افزایش دهد.
فرصت طلایی برد- برد

کیومرث یزدان پناه، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران، بنا به برآوردی که از آتیه گروه بریکس دارد، عضویت کشورمان را در 
این گروه بازی برد- برد و فرصت طلایی برای استفاده طرفین از توانایی های گسترده یکدیگر ارزیابی می کند. یزدان پناه با 
بیان اینکه بریکس در رقابت با دیگر سازمان های بین المللی و منطقه ای، برای کسب جایگاه بهتر می جنگد، می گوید: این 
سازمان می تواند به یک ابرقدرت اقتصادی تبدیل شود و صحنه رزم جهانی را به نفع اقتصادهای نوظهور تغییر 
دهد. او بریکس را نماد قدرت های نوظهور در اقتصاد سیاسی جهان می داند که برای تثبیت موقعیت خود در 
نظام جهانی راهی طولانی در پیش دارد و در این راه پرمخاطره، توقف نخواهد کرد. عضو هیأت علمی دانشگاه 
تهران، می افزاید: گروه بریکس در حــال حاضر ۴۲درصد 
جمعیت جهــان، ۳۰درصد جغرافیای ســرزمینی، 
۲۶درصد تولید ناخالص داخلی و ۲۰درصد تجارت 
کالایی جهان را در اختیار دارد و انتخاب ایران برای 
پیوستن به این گروه نیز هدفمند بوده است؛ چرا که 
اعضای این گروه قصد دارنــد کمربند انرژی گروه را با 
عضویت ایران محکم و از توان ترانزیتی این کشور در قلب 

آسیای غربی بهترین بهره برداری را کنند.

آخرین قیمت سکه 
تا روز گذشته

طلا

 بازار طلا؛ بی  التهاب و بی مشتری
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران: تقاضای 

سرمایه گذاری در بازار طلا به صفر رسیده است

قیمت ها در بازار طلا و سکه در پیوستگی با نرخ ارز همچنان 
پرنوسان اســت. به گزارش همشــهری، هفته گذشته بازار 
طلای کشور با توجه به افزایش به نســبت چشمگیر بهای 
اونس جهانی افزایشی بود و قیمت هر گرم طلای ۱8عیار در 
آخرین روز هفته در مقایسه با شنبه ۲۲هزار تومان بالا رفت 
و سکه نیز با رشد ۲۰۰هزار تومانی قیمت مواجه بود اما در 
شرایطی که رشد قیمت به طور معمول محرک افزایش میزان 
تقاضا برای خرید و سرمایه گذاری است، بازار طلا و سکه هفته 
گذشته نیز به ســیاق ماه های اخیر کم مشتری بود. رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران روز گذشته با اشاره به رکود کامل 
در بازار طلا گفت: با وجود نوســانات افزایشی قیمت  سکه و 
طلا در این بازار که در پی افزایــش ۲5دلاری بهای طلا در 
بازارهای جهانی و نوســان نرخ ارز در داخل ایجاد شد، بازار 
داخلی همچنان بدون تقاضا و در رکود کامل به سر می برد. 
نادر بذرافشان، با اشاره به واکنش کمرنگ بازار طلای کشور 
به رشد قیمت  طلای جهانی، افزود: باتوجه به ادامه دار شدن 
کاهش تقاضا در بازار که از ابتدای سال آغاز شده و همچنان 
رکود بر بازار حاکم اســت، نســبت به افزایش قیمت اونس 
جهانی طلا، قیمت سکه و طلا در بازار داخل نوسان افزایشی 
کمتری را تجربه کرده اســت. به گفته رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر تهران، رکود در بازار ســکه و طلا در ماه های محرم و 
صفر تشدید شده، تقاضا به کمترین میزان خود در حد صفر 

رسیده و بازار در ثبات و به دور از هرگونه التهاب قرار دارد.
محمد کشتی آرای، دیگر فعال بازار طلا نیز تغییرات قیمت 
طلا و سکه را در هفته ای که گذشت »مختصر« و بازار را آرام 
و باثبات توصیف کرد و گفت: ثبات قیمت ها در ۲ ماه گذشته 
باعث شــده افراد تمایلی به ســرمایه گذاری در این بخش 
نداشته باشند و ســرمایه ها از این بازار کوچ کرده است. وی 
تصریح کرد: در چند ماه اخیر به دلیل ثبات و کاهش قیمت 
طلا در بازار داخــل جاذبه خرید و ســرمایه گذاری در بازار 
طلا برای مردم از بین رفته اســت و دیگر افراد تمایلی برای 

سرمایه گذاری در این بخش ندارند.

آخرین قیمت طلا 
تا روز گذشته

2 میلیون و 318هزار تومانهر گرم طلای 18عیار
3 میلیون و 90هزار تومانهر گرم طلای 24عیار

10 میلیون و 41هزار تومانهر مثقال طلای 17عیار

28 میلیون تومانسکه طرح جدید
25 میلیون و 200هزار تومانسکه طرح قدیم

15 میلیون توماننیم سکه
10 میلیون تومانربع سکه

6 میلیون تومانسکه گرمی

 علیرضا جعفری، مدیرعامل 
شــرکت عمران شــهرهای 
جدید از سیاســت دولت در 
طول برنامه هفتم توسعه برای اسکان جمعیت در سواحل 
مکران خبر داد و گفت: در ۲7نقطه نوار ساحلی در سواحل 
هرمزگان، مراکز جمعیتی با رویکرد گردشگری و اقتصادی 
ایجاد می شوند. قرار اســت بر اساس سیاست های برنامه 
هفتم توسعه، 7درصد جمعیت کشور در سواحل جنوبی و 

جنوب شرق کشور مستقر شود، اما اصل ماجرا چیست؟
توسعه شهرها و صنایع در سواحل بنا به مزیت های بسیار 
بالای این مناطق برای تأمین نیازها و حذف هزینه های 
حمل ونقل، از دیرباز موردتوجه قــرار گرفته و بر همین 
اساس بســیاری از بزرگ ترین و پررونق ترین شهرهای 
جهان در سواحل بنا شــده اند، اما در ایران بنا به دلایلی، 
همواره اجرای این راهبرد اصولی به تعویق افتاده و با وجود 

تأکیدات بالادســتی، هیچ گاه به صورت اساسی سیاست 
اسکان صنعت و جمعیت در سواحل اجرایی نشده است. 
این در حالی است که در اســناد بالادستی کشور توصیه 
اکید برای توسعه مناطق ســاحلی جنوب وجود داشته و 
رهبر معظم انقلاب نیز بارها بر این نکته تأکید کرده اند. 
در این میــان، در برنامه هفتم توســعه، تمهیداتی برای 
توسعه شــهرهای جدید و موجود برای اسکان ۶میلیون 
نفر از جمعیت کشور اندیشیده شده که البته این سیاست 
باید همراه با سیاست توانمندسازی این مناطق برای ایجاد 
ارزش افزوده و توسعه اقتصادی باشد. در حقیقت، در برنامه 
هفتم توســعه، به  موازات انتقال صنایع و زیرساخت های 
اقتصادی به مناطق ساحلی کشور در جنوب و جنوب شرق، 
زیرساخت های زیست انسانی نیز در این مناطق توسعه 
می یابد تا جمعیت هدف زیرساخت های اقتصادی با رغبت 
به این مناطق کوچ کنند. شاید الگوی توسعه دوبی امارات 

از نظر بسیاری از ایرانیانی که در این شهر سرمایه گذاری 
یا فعالیت اقتصادی داشــته اند، مطلوب به نظر برسد، اما 
همگان در این مســئله متفق القول هســتند که توسعه 
دوبی با وجود احداث بلندترین ســاختمان های جهان و 
توسعه عمومی شهرسازی، فقط به اتکای سرمایه خارجی 
و بدون پیوست زندگی شرقی بوده است و روح زندگی آن 
طور که با الگوی زندگی آسیایی و اسلامی همخوان است، 
در آن جریان ندارد. همین مسئله، توسعه مناطق شهری 
در جنوب ایــران را به گونه ای که هــم از منظر اقتصادی 
جذاب باشند و هم محیط مناسب برای زندگی متناسب 
با الگوی ایرانی اسلامی قلمداد شوند، سخت می کند. به 
 نظر می رسد توسعه شهرهای اســکان پذیر در سواحل با 
توجه به بافت اصیل و جامعه بومی شهرهای موجود، یکی 
از راهکارهای زودبازده برای آشتی با دریا باشد که می تواند 

در گام نخست در چابهار اجرایی شود. 

اسکان 6میلیون نفر در سواحل جنوب


